
Informe del rector al Consell de Govern 

Document Informatiu 
Consell de Govern, sessió de 11.06.2015 



Informe del rector al Consell de Govern
11 de juny de 2015

Claustre Universitari
El 21 de maig es va celebrar una sessió del Claustre Universitari orientada fonamentalment al debat sobre el
canvi en l'estructura dels estudis i que obeeix al compromís que mantinc d'impulsar el diàleg sobre temes 
rellevants per a la Universitat en aquest òrgan.  Crec que el resultat va ser molt positiu i que el debat,   
precedit per les presentacions de la vicerectora de Política Docent, Maribel Rosselló; de la directora de 
l’ESAB, Lourdes Reig, des del punt de vista dels directors i degans dels centres; de Gema Díaz, en nom de 
l’equip de treball de responsables de gestió acadèmica de centres, i d’Oriol Rivera, pel Consell de 
l’Estudiantat, va ser altament productiu. 
En la sessió vaig presentar també un informe sobre la situació del Grup UPC i la política que estem duent a 
terme amb els ens que en formen part: la Fundació UPC, UPCnet, CIT UPC, Parc UPC i PMT i la Fundació 
CIM. També vaig considerar convenient, tot i que no forma part del Grup, informar sobre la situació 
d'Innova 31, l'empresa de capital risc de la UPC, sobre la qual hem iniciat un procés d'anàlisi i en la qual s'ha
produït un canvi en la figura del conseller delegat i el professor Ferran Laguarta ha deixat el càrrec que ha 
passat a estar ocupat per Cristian Rovira, membre del Consell Social.

Nova escola d'enginyeria al Campus de Terrassa
Com sabeu, estem avançant en el procés de creació de la nova escola a partir de l'ETSEIAT i l'EET. Els acords 
plantegen diverses vies de participació, una de les quals era la participació en l'elecció de la proposta de 
nom del nou centre. La proposta que ha obtingut més vots s'assembla molt al nom d'una de les escoles, 
ESEIAT, i genera reticències. Estic convençut que el nom de la nova escola no pot ser l'escull més important 
del procés i tot i ser plenament conscient que és un tema delicat i sensible, també crec que hem d'avançar 
respectant la planificació de la qual ens hem dotat. Per aquesta raó convocaré als equips directius dels dos 
centres i poder parlar‐ne.
Informar també que ha dimitit la delegada del rector per al Campus de Terrassa, Diana Cayuela,  a qui 
aprofito per agrair la seva tasca en aquesta responsabilitat. Hem previst que el seu equip reportarà als 
vicerectorats corresponents. 

Campus Diagonal‐Besòs
El passat 8 de juny va tenir lloc una nova comissió paritària en la qual es van tractar fonamentalment temes 
de personal i del contracte programa. Pel que fa al personal, la UPC ha presentat una proposta a la direcció 
general d'Universitats en la línia de mantenir els llocs de treball i sobre la qual estem esperant una resposta 
en breu. Estem pendents igualment d'una proposta de contracte programa pel que fa a la part econòmica.
Quant a la memòria del nou centre, el document està prou avançat i la idea és portar‐lo a aprovació si escau
del Consell Social i del Consell de Govern, que s'han de celebrar aquest juliol.

Rànquings i filiació del PDI
En el passat Consell de Govern em feia ressò de la bona posició aconseguida per la UPC en el 
rànquing QS by Subject, només uns dies després vam saber que havíem perdut la classificació en el 
top 100 del rànquing Times Higher Education d'universitats menors de 50 anys. Un informe elaborat 
pel Gabinet de Planificació, Avaluació i Qualitat suggereix que hi pot influir la signatura de part del 
PDI en la seva producció científica. Una signatura que, sovint, és doble o no fa palesa la pertinència a 
la UPC. Els detalls d'aquest informe els proporcionarem en una propera sessió, però ens hem 
proposat  insistir i ampliar les mesures adients per tal de solucionar aquest problema que, tot 
repercutint en el posicionament als rànquings de la UPC, ens afecta a tots.



Consell Interuniversitari de Catalunya
El 5 de juny va tenir lloc la reunió de la Junta i la Conferència del Consell Interuniversitari de Catalunya. A la 
reunió de la Junta es van ratificar la redacció definitiva dels acords de dues de les tres comissions creades el 
març passat per estudiar l’impacte de la implantació dels graus de tres anys en l’oferta de titulacions i que 
es van presentar en la darrera sessió del Claustre Universitari.  
L’acord de la Comissió de garantia de l’accés dels estudiants, preus i beques estableix que els titulats dels 
futurs graus de 180 crèdits podran cursar el primer any de màster a preu de grau, i que aquest preu es 
mantindrà en els cincs posteriors a la graduació. En aquest període, podran cursar 60 crèdits d’un estudi de 
màster al mateix preu públic vigent del grau en què s’han titulat, a través de les Beques Equitat.
La Comissió de garantia del finançament de les universitats va acordar que el Govern compensi les 
universitats per les eventuals reduccions per crèdits matriculats i preus atribuïbles als canvis d’estructura 
dels estudis.
El 22 de juny es reuneix la tercera comissió, la de garantia de la qualitat acadèmica, que analitzarà la 
idoneïtat dels canvis en l'estructura a les diferents àrees de coneixement i que, a diferència de les altres 
dues comissions, es preveu que tingui una activitat més perllongada en el temps.
El curs 2016‐2017 es posaran en marxa quatre graus de 180 crèdits: Producció digital (UB), Bioinformàtica, 
(interuniversitari UB, UPC i UPF i coordinat per aquesta última universitat); Global studies, (UPF)  i Disseny i 
art digital, (UOC).
Atès que aquestes modificacions afecten estudis vigents hem demanat que aquests es puguin modificar 
reduint la durada per donar coherència a l'oferta. És el cas del grau en Videojocs que impartim a la UPC i 
també a la UdG. 
Us informo també que a la Conferència General del CIC, el conseller Andreu Mas‐Colell, va anunciar que no 
es preveu un increment del finançament universitari i que, en tot cas, la millora econòmica que es constata 
en el país anirà dirigida a equilibrar els comptes de la Generalitat de Catalunya, en una situació també força 
complicada. En aquest context, vaig reclamar un increment dels recursos públics per finançar les 
universitats, una postura que va ser subscrita pels altres rectors. 
A la mateixa reunió, diversos rectors vam donar suport a la postura dels estudiants que reivindica una 
baixada de taxes, ja que estem en el grup de països amb les taxes més altes d'Europa. 
A la Junta del CIC es va presentar també una nova línia de concursos en el marc del programa Serra Hunter 
que pretén integrar el concepte del tenure track: selecció acurada del PDI i garantia d'estabilització. 

ACUP
La darrera setmana del mes de maig vaig participar en un viatge a universitats de Massachusetts, que estava
organitzat per l'Associació Catalana d'Universitats Públiques (ACUP). El viatge tenia com a objecte conèixer 
el sistema universitari de Massachusetts i presentar les universitats catalanes en aquest entorn. Vam visitar 
el Massachusetts Life Sciences Centre, Harvard University, Tufs University i el Massachusetts Institute of 
Technology.  També vam mantenir diverses reunions amb responsables d'educació superior en aquell estat i 
vam fer una visita a la NAFSA, una de les fires internacionals d'estudis més importants del món. 
El contacte amb la National Science Foundation va ser una altra de les escales del viatge i, finalment, vam 
mantenir una trobada amb la comunitat científica catalana a Boston.
Durant l'estada, en la qual va ser‐hi també el president del Consell Social, Ramon Carbonell, vam mantenir 
una reunió amb el director del MIT Industrial Liaison Program (ILP), el programa que vincula l'MIT amb la 
indústria i amb el qual la UPC forma part d'una xarxa a través de CIT UPC. 
A totes aquestes universitats la UPC té professorat visitant i estudiants fent projectes de grau i màster. Ens 
hem proposat treballar per millorar aquestes relacions i incrementar els vincles amb aquestes universitats 
nordamericanes.
També en el marc de les activitats organitzades per l'ACUP, vaig participar en la inauguració del Seminari 
Internacional RIS3 «Competitivitat territorial i Universitats. El rol de les universitats en les estratègies 
regionals d'especialització intel∙ligent a Europa». Aquesta és una temàtica sobre la qual aquest cap de 
setmana es desenvoluparà una nova trobada que està centrada en la transferència del coneixement al teixit 
productiu. Un dels objectius de l'ACUP és presentar un informe sobre l'impacte de les universitats públiques
catalanes en el seu entorn immediat.



Conferència de Rectors de les Universitats Espanyoles (CRUE)
Una possible resposta de les universitats a la societat de drets d'autor CEDRO va centrar bona part de la 
reunió. Avui, els gerents, reunits en la comissió corresponent de la CRUE, estan tractant de concretar com 
desenvolupar una societat de drets d'autor pròpia de les universitats.

 

Altres activitats
• Assistència al Consell Rector del BSC.
• Assistència al Consell de Govern del Consorci de Serveis Universitaris de Catalunya (CSUC).
• Assistència al Consell UPC Alumni.
• Reunió amb la directora de l'ETSEIB, Neus Cónsul.
• Reunió amb el director de l'EETAC, Luis Alonso. 
• Reunió amb el director del departament MA III, Eusebi Jarauta.
• Reunió amb el director del departament CS, Jordi Cortadella, i el sotsdirector, Ricard Gavaldà.
• Reunió amb el director del departament EMRN, Josep Oliva.
• Reunió amb la professora Carme Escoda i un grup de professors d'EGA I, EGA II i EGE.
• Reunió amb la professora Lucía Hernández.
• Reunió amb la professora Teresa Navas.
• Reunió amb el professor Enrique García‐Berro.
• Reunió amb els professors Rafael Pastor i Toni Cañabate.
• Reunió amb el professor Albert Corominas, amb l'assistència del vicerector d'Estudis i Planificació, 

Antoni Ras.
• Reunió amb el professor Francisco Fayos, amb l'assistència del vicerector de Personal Docent i 

Investigador, Miquel Soriano.
• Reunió amb el delegat del rector al KIC, Francesc Guinjoan.
• Reunió amb els directors dels departaments amb seu al Campus Nord.
• Reunió amb el director de l'ICFO, Lluís Torner.
• Reunió amb el director del CTTC, Miguel Ángel Lagunas.
• Reunió amb el director de i2CAT, Sebastià Sallent.
• Reunió amb el director de l'FPC, Benjamín Suárez.
• Reunió amb part dels consells de direcció de les universitats politècniques de Madrid, València i 

Cartagena. 
• Reunió amb l'alcalde de Barcelona, Xavier Trias, i el tinent d'alcalde de l'Àrea d'Urbanisme, 

Infraestructures, Medi Ambient i Sistemes d'Informació i Telecomunicació de l'Ajuntament de 
Barcelona, Antoni Vives, amb l'assistència de la gerent Olga Lanau. 

• Reunió amb el conseller d'Empresa i Ocupació, Felip Puig, amb l'assistència del president del Consell
Social, Ramon Carbonell, el director del CIMNE, Eugenio Oñate, i la vicerectora de Transferència de 
Coneixement, Esther Real. 

• Reunió amb els professors i candidats de Barcelona Comú, Raimundo Viejo i J.M. Montaner, i 
l'estudiant Oriol Arcas, amb l'assistència de la cap de Gabinet del rector, Annarosa Cánovas.

• Reunió amb el president de PIMEC 2020 (think&do tank de PIMEC), Daniel Furlan.
• Reunió amb el director general de Microsoft a Catalunya, Jordi Marín.
• Reunió amb el secretari general de l'Esport, Ivan Tibau, amb l'assistència del vicerector de 

Comunitat, Acció Social i Comunitat, Joan Puigdomènech, i la cap del Servei d'Activitats de l'Esport, 
Montse Puig. Visita a l'espai Crossfit al Poliesportiu de Campus Nord.

• Reunió amb el president de Red Emprendia, Senén Barro.
• Reunió institucional amb el president de INSA – Lyon, Eric Maurincomme.
• Reunió institucional d'una delegació cubana integrada per la rectora de la Universidad de Ciencias 

Informáticas, Miriam Nicado; el rector de la Universidad Central de Las Villas, Andrés Castro, el 
viceministre primer d'Educació Superior de Cuba, José R. Saborido, i el director del Centro de 
Métodos Computacionales y Numéricos en la Ingeniería de la Universidad Central de Las Villas, 
Carlos Recarey.



• Inauguració del Seminari Internacional RIS3 «Competitivitat territorial i Universitats. El rol de les 
universitats en les estratègies regionals d'especialització intel∙ligent a Europa».

• Visita a la Universitat Internacional de Catalunya (UIC).
• Inauguració de la 3a Jornada de Direcció Estratègica amb el títol de «Transparencia en las 

Instituciones de Educación Superior», que organitza la Càtedra Unesco de Direcció Universitària 
(CUDU).

• Assistència a l'acte de presentació del nou cotxe EcoRZ per part de l'equip d'estudiants de l'ETSEIAT, 
Ecoracing.

• Inauguració del Simposi 2015 del Congrés Internacional de Docència Universitària i Innovació 
(CIDUI).

• Assistència a la Jornada de debat sobre les propostes de la ciutat a l'ETSAB.
• Inauguració de la 4a Jornada Investor's Day.
• Assistència a la 4a Jornada UPC Alumni.
• Entrevista amb el periodista Paco Martín (UGT) per al programa sindical de TV3.
• Visita a l'associació Êthos.


